
zpravodaj 
�������	�
��

| 11–12/2014 | ���������	�
���	� | �������������	����
��

����
������

�����
	�

��������
���������	�
���
	

�!���
	"������
	# .........................4
$��%	�� ..........................................7
&'��	�()����	� .............................9
*��+�,�����*	�(-���� .............. 8–9



| 2

Milí čtenáři, 
měsíc říjen a  listopad bylo obdo-
bí, ve  kterém v  obcích a  městech 
došlo k  výměně starostů, radních 
a zastupitelů. V Horní Čermné je 8 
nových zastupitelů, máme nového 
místostarostu a  další 3 členy rady. 
Já jsem zůstala ve funkci starost-
ky. Jsou před námi 4 roky společné 
práce. Volební programy jsme měli 
podobné, doufám, že většinu z nich 
se podaří zrealizovat. 

Nyní se nacházíme v  adventním 
čase. Přeji vám, abyste vánoční 
čas prožili v kruhu svých blízkých, 
v poklidné atmosféře Štědrého dne 
a  splněných přáních. Abyste si od-
počinuli a načerpali energii do no-
vého roku.

Co nám přinese rok 2015? Je dob-
ře, že nemáme věstící kouli. Každý 
se tedy snažme, aby ten příští rok 
byl ještě lepší než ten letošní. Pro-
žijme ho naplno, práce ať se střídá 
s  relaxací, povinnosti se zábavou, 
špatné věci, které přijdou, ať jsou 
vystřídány věcmi příjemnými. 
Hodně zdraví všem přeje 

Hana Motlová, starostka

Slovo 
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Z pohledu místostarosty
Ahoj a dobrý den všem, 
už je to nějaký ten měsíc, co jsem 
psal úvodník naposledy. Od té doby 
se udála spousta věcí. Krom všeho 
ostatního proběhly i volby do obec-
ních zastupitelstev. Výsledkem je 
značná obměna, dá se říci omlazení 
místního zastupitelstva. Teprve čas 
ukáže, jestli je tenhle tým tím správ-
ným pro naši budoucnost.  

Hned po zveřejnění výsledků vo-
leb jsem obdržel několik gratulací 
k  právě mému výsledku a  obdrže-
nému počtu hlasů. Ono však ale 
zatím není k čemu gratulovat. Nám 
všem začaly čtyři roky práce. Tepr-
ve pak budeme moci rekapitulovat, 
doufejme, že gratulovat. Na druhou 
stranu jsem již také zaslechl, že mlu-
vím jako politik. Věřte mi, že nikdo 
ze zvolených své chování nikterak 
nemění chvílí vyhodnocením voleb. 
Jsme stále ti, jež jste volili. A takoví 
i zůstaneme. 

Možná jste si již všimli, že prá-
vě naše obec bude v  roce 2015 
hostitelem Setkáním Čermných. 
Sedmadvacátého června tak budou 
moci zástupci Horní Čermné po-
měřit síly s  občany ostatních obcí 
s  přízviskem Čermná hned v  ně-
kolika disciplínách počínaje fotba-
lem či hasičským sportem. Když 
se ohlédnu za fotbalem v  Horní 
Čermné v  posledních dvaceti le-
tech, tak musím říci, že právě v této 
chvíli nám zde vyrostla parta lidí, 
kteří táhnou za jeden provaz. Stačí 
se jen podívat na fotbalové hřiště za 
základní školou. Ještě před rokem 
bylo hřiště plné štěrku a rovina byla 
v určitých místech hodně sporadic-
ká. Nyní je vše jinak. Hřiště je upra-
vené a  zaseté. Je zde vidět spousta 
práce lidí, jejichž přezdívky jsou 
Brzda, Děda, Stavba ... a  tak dále. 
Všem, kteří se na přerodu hřiště po-
díleli, patří veliké poděkování. Tihle 
lidé se podíleli na tom, aby bylo hři-
ště na setkání připraveno a  právě 
Hornočermáci měli ty nejlepší pod-
mínky ke svému výkonu na hřišti 
během klání. Jestli nebudete soutě-
žit, přijďte alespoň podpořit své zá-
stupce v bojích o umístění. 

Ale to už trochu předbíhám. Se-
tkání Čermných bude až v příštím 
roce. My se ale vraťme ještě kousek 
zpět. Než se s  rokem 2014 rozlou-
číme nadobro, čekají nás Vánoce 
a  dny klidu. Odpočívejte, nabírej-

te energii, kterou vám celoroční 
shon bere. A jak je již každoročným 
zvykem, přijďte si společně připít. 
„Novoroční“ přípitek se uskuteční 
30. prosince v  17.00 na parkovišti 
před hostincem Krčma. Bude vás 
tam čekat něco dobrého (a  hlavně 
teplého) k  pití a  přátelská vánoční 
nálada. Takže jako vždy vezměte 
s sebou svíčky, úsměv na tvář i když 
bude zima a vyražte „do ulic“. 
Z pohledu šéfredaktora

Závěrem mého úvodníku bych 
s  vámi chtěl alespoň virtuálně 
proběhnout toto vánoční číslo. V 
prosinci a  lednu bude značně živo 
v místní kostele. Z bohoslužeb zmí-
něných na straně 3 si musí vybrat 
každý. Během nich může každý 
z nás rekapitulovat rok letošní. 

Při listování pravděpodobně na-
razíte i  na významný den české 
minulosti - 28. října. A  že tento 
den v  letošním roce nebyl jen tak 
ledajaký, o  tom se více můžete do-
zvědět na straně šesté. Němečtí přá-
telé z  Neuköllnu zajímavě zpestřili 
vzpomínání na minulost. Vcelku 
pravidelně se ke mně dostávají slo-
va, že to v naší obci nežije. Já si ale 
upřímně myslím opak. A  možná 
to je i  tím, že jsem v  samém cent-
ru dění a  o  všech událostech vím, 
mnoha se pak také účastním. Místní 
sokolovna skýtá ideální zázemí pro 
pořádání kulturních akcí, dokonale 
pak těch divadelních. Na podzim 
jste se mohli přijít pobavit hrami 
Limonádový Joe (ochotníci z Dolní 
Čermné) a Proč bychom se netěšili 
(divadlo Ve středu). I kdybyste ne-
měli během svátků vánočních chuť 
zajít na nějakou kulturní akci, vře-
le mohu doporučit pestrou paletu 
všech možných typů cvičení, kterou 
pro nás chystají Monika Kroulíko-
vá, Eva Marešová a  Hana Hejlová. 
Ono kolikrát není jednoduché si 
na konci kalendářního roku udržet 
štíhlou linii :-) 

Mějte se fajn, Radek Šilar
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Vánoce
Tak, vážení, Vánoce jsou už zase zane-
dlouho tady. Říkáme si, je to možné, 
že ten rok tak utekl? Ale čas nezasta-
víš a on pádí jako o závod. Za ten rok 
ty malé děti povyrostly, větší chodí do 
vyšší třídy, starší už jsou na střední 
nebo v učilišti a gymnazisté na vyso-
ké. A my dospělí jsme zase o rok starší 
– někdo to ještě ani nevnímá, druhý 
myslí na důchod a  senioři vzdychají, 
jak to utíká.

Zase už se brzy stmívá, ráno je dlou-
ho tma, bez topení není doma žádné 
pohodlíčko. Ale letos máme štěstí, po-
časí nám na podzim přálo, pořád se 
ještě nemusíme balit do kabátů a  če-
pic, pořád to jde a  pravá zima zatím 
nenastala.

Ale vraťme se k těm Vánocům. 
V  obchodech už od října stojí v  řa-
dách vyrovnaní Mikuláši a Čerti a ne-
bude to dlouho trvat a budou na nás 
blikat svými odlesky vánoční koulič-
ky a svítící řetězy. A  pak přijdou vá-
noční trhy a  to bude zase pastva pro 
oči, prodávat se bude všechno, na co 

Advent 
a Vánoce 
v místním 
kostele
/7. 12. 2014  
Druhá neděle adventní
od 16.00 adventní koncert 
Lanškrounský ženský 
pěvecký sbor s doprovodem 
hudebních nástrojů pod vedení 
Jarmily Uhlířové
/21. 12. 2014
Čtvrtá neděle adventní
v 18.00 adventní nešpory 
s chrámovým sborem
/25. 12. 2014 
Boží hod vánoční
v 8.45 sváteční bohoslužby 
v kostele 
/26. 12. 2014 
Druhý svátek vánoční
v 8.45 sváteční bohoslužby
na faře
/28. 12. 2014 
Neděle v oktávu vánočním
v 8.45 bohoslužby na faře
/31. 12. 2014
Konec roku
od 18.00 bohoslužby na závěr 
roku na faře
/1. 1. 2015
Nový rok
8.45 novoroční bohoslužby 
na faře
/4. 1. 2015
Neděle v oktávu vánočním
8.45 bohoslužby v kostele
odpoledne Tříkrálová sbírka
17.00 Tříkrálový koncert
Jan Keller – cello, 
Miroslav Nosek – kytara, 
Tomáš Reindl - tabla, perkuse

Jakub Keller

si jen vzpomeneme. Kdo 
bude chtít vidět ještě větší 
parádu, zajede si do Prahy 
nebo do Vídně nebo do 
Drážďan a  já nevím, kam 
ještě.

A  co nejdřív si budeme 
lámat hlavu nad tím, čím 
obdarujeme své blízké, 
každý podle své kapsy, ale 
určitě to budou knížky, 
hračky, společenské hry, 
elektronika, nějaká pa-
ráda nebo snad i  šperk či 
bižuterie doplněné možná 
ponožkami – ty se alespoň 
v naší rodině vždycky kaž-
dému velice hodí.

Ženy si říkají – letos ne-
budu péct moc cukroví, 
mám málo času, tloustne 
se po něm, není to moc 
zdravé, ale uvidíte, že to 
nedodrží a zase budou stát 
několik dní u trouby a vy-
tahovat voňavé kousky 
ven, aby jim je nedočkavá 
rodina tajně ujídala. A po-
zor, ještě úklid – to raději 
nebudu rozebírat!

No a  až to bude všech-
no hotové, zasedneme ke 
svátečnímu stolu, popře-
jeme si, rozbalíme dár-
ky a  budeme koukat na 
štědrovečerní pohádku. 
Někteří půjdou ještě na 
půlnoční a  poslechnou si 
třeba krásnou „Rybovku“. 
A  pak ještě další dva dny 
hodování, návštěv a  se-
tkání a budeme se těšit na 
další Vánoce.

Tak aleluja!
Eva Petříková

���������	�
���
	



| 4

�������	�
���������
Ve svém obvyklém příspěvku bych vás ráda seznámila se společným 
projektem základní školy a školní jídelny. Aktivita, která vzešla z roz-
hovorů nás učitelů a  vedoucí školní kuchyně. Máme společný cíl: 
chceme, aby se děti stravovaly hodnotně a zdravě a aby jim v jídelně 
chutnalo. 

V první části projektu besedovali třídní učitelé s žáky na téma zdra-
vá výživa, vysvětlili si, co jsou netradiční potraviny a  úměrně věku 
i pojmy jako je nutriční a energetická hodnota.

Takto teoreticky vybavení žáci pak spolu s třídními dorazili 3. a 4. 
11. do školní jídelny na přednášku spojenou s ukázkou potravin jako 
je kuskus, bulgur, cizrna, jáhly. Mohli se zeptat na zásady tvorby tý-
denního jídelníčku a  závěrem napsali na lístečky jídlo, které by jim 
k obědu chutnalo nejvíc.

Další fáze projektu je teprve před námi. Třídní kolektivy vytvoří svůj 
návrh jídelního lístku na jeden týden. Návrhy budou vyhodnoceny, 
žáci sami si vyhledají, proč například párek v rohlíku není plnohod-
notná potravina, a  podle vítězného jídelníčku budou paní kuchařky 
celý týden vařit. 

První konkrétní výsledek již děti v  jídelníčku našly. V  anketě z  3. 
a 4. 11. jednoznačně zvítězila „písmenková“ polévka. Děti si v ní přály 
najít právě tento typ těstovinové zavářky. Takže si na slíbené polévce 
nejen pochutnaly, ale mohly si ji i „přečíst“. 

D. Tkačíková

���������	����������

Máme se stále 
���
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Sotva jsme v září nastoupili do MŠ, 
čas se překulil a  už hrabeme listo-
padové listí na školní zahradě. A to 
byste koukali, jak se některé děti 
s  dětskými hrabičkami činí. Do-
vedou je i správě držet. Je vidět, že 
doma zahradníčci pomáhají. Bě-
hem dvou měsíců jsme stihli spous-
tu akcí. Hned první zářijový týden 
jsme s dětmi přihlášenými na před-
plavecký výcvik v  Ústí nad Orlicí 
začali odškrtávat „mokré středy“. 
Předškoláci, kteří výcvik absolvu-
jí již po třetí, si ve velkém bazénu 
s  nadlehčujícími pomůckami po-
čínají skutečně jako ryby ve vodě. 
Také mladší děti jsou šikovné a hra-
vou formou se výuka i u nich přesu-
nula do velkého bazénu. Pro ohřev 
našich plavčíků je využíváno teplo 
páry. To se nám to potom ve škol-
ce po vydané energii dobře obědvá 
a pěkně odpočívá.

Každoročně do MŠ zveme diva-
délko JOJO. Tentokrát nám zahrá-
lo pohádku Pohádka ze psí boudy. 
Dále pak nás navštívila muzikote-
rapeutka, která vtáhla děti do děje 
„Indiánské pohádky“ se spoustou 
netradičních hudebních nástrojů 
(bubínky, drhla – žabky, přesýpací 
tuby apod.). Velmi přínosná byla 
beseda s paní policistkou. Děti po-
zorně sledovaly její výklad a  záro-
veň se od autority v  uniformě do-
zvěděly a hlasitě vyzkoušely, jak se 
bránit neznámým lidem, které láka-
jí děti do auta.

No a  kromě každodenních her, 
zpěvu, zdravotních cviků, pohádek, 
seznamování s počtem, výtvarného 
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tvoření a jazykové,  grafomotorické 
přípravy do ZŠ jsme měli krásnou 
odměnu v  podobě divadélka „Bílé 
přání“. Se staršími dětmi „Sluníčka“  
jsme letos poprvé jeli na adventní 
výlet na zámek Potštejn, kde nás 
čekalo putování s  andělem prosto-

ry zámecké expozice s hraným Bet-
lémským příběhem.

Přejeme všem dobrým lidem, aby 
se měli stále na co těšit, tak jako děti 
a paní učitelky v MŠ Horní Čermné.

Marie Hajzlerová

Vedení a zaměstnanci Základní školy v Horní Čermné děkují bývalé Radě 
obce za spolupráci a nově zvolené přejí hodně úspěchů v její práci.
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MAS ORLICKO, z.s. stále aktivně 
pracuje ve svém území – dobíha-
jí realizace projektů z  předchozí-
ho dotačního období, připravuje 
podklady pro splnění nově přede-
psaných standardů MAS na další 
dotační období, pracovní skupiny 
finalizují Strategii území. Účastnili 
jsme se rozsvícení vánočního stro-
mu v České Třebové, v Ústí nad Or-
licí a v Žamberku, kde jsme zpestřili 
naši propagační činnost ochutnáv-
kou domácích voňavých rozinek 
v rumu. Krásným dárkem k Váno-
cům bylo vydání knížky MAS OR-
LICKO, Region, který roste. Uvedli 
jsme zde všechny podpořené pro-
jekty ze strategického plánu Leader 
2007 – 2013. 

Mnohé z vás zajímají aktuální in-
formace z  realizace Strategického 
plánu Leader, kdy realizace projek-
tů žadatelů nadále úspěšně pokra-
čuje. Za poslední dobu bylo dokon-
čeno 7 projektů, např. Modernizace 
sokolovny Tělocvičné jednoty Sokol 
Líšnice, rekonstrukce místních ko-
munikací v  Záchlumí a  Orličkách 
aj. Z posledních výzev v tomto pro-
gramovém období zbývá realizovat 
17 projektů v  celkové hodnotě cca 
7,8 mil. Kč. Úspěšní žadatelé musí 
své projekty realizovat nejpozději 
do 30. 6. 2015.

Uspořádali jsme zajímavou kon-
ferenci „Komunitně vedený místní 
rozvoj a  jeho příspěvek k  rozvoji 
území“ dne 13. 11., kde jsme uká-
zali naši činnost na území, propa-
govali jsme příklady dobré praxe, 
vždyť naše území patří mezi ty nej-
lepší v  České republice, co se týká 
čerpání dotací přes MAS. Zazněly 
zde ze strany jednotlivých minister-
stev možnosti využití čerpání dota-
cí pro obce. Konference byla právě 

určena pro místní starosty, kterým 
touto cestou ještě jednou děkujeme 
za účast. Také děkujeme senátoru 
Petru Šilarovi, rodákovi z  Horní 
Čermné, pod jehož záštitou jsme 
akci pořádali.

MAS ORLICKO se rozhodla po-
moci NNO – spolkům (dříve ob-
čanská sdružení) při přizpůsobení 
jejich základních dokumentů nové-
mu občanskému zákoníku. V rámci 
toho Vás srdečně zveme na prosin-
covou, již čtvrtou ze série avizova-
ných seminářů a služeb zaměřených 
na prezentaci a podporu při řešení 
této problematiky v  území MAS 
ORLICKO. Přednášející na těchto 
seminářích bude paní JUDr. Jana 
Hlavsová.

Naše MAS se i nadále připravuje 
na nové programové období, kdy 
základní podmínkou naší budoucí 
činnosti je získání Osvědčení o spl-
nění standardů MAS, na kterém od 
začátku letošního roku nepřetržitě 
pracujeme. Standardizace je proces, 
ve kterém MAS musí splnit mno-
há kritéria, díky kterým bude poté 
prokazovat svoji schopnost zpro-
středkovávat dotace z nových ope-
račních programů v  programovém 
období 2014 – 2020. Pokud MAS 
úspěšně projde tímto procesem, 
„a my tomu pevně věříme a děláme 
pro to maximum“, říká manažerka 
MAS ORLICO, Ing. Vanická, může 
předkládat svou strategii Minister-
stvu pro místní rozvoj ke schválení.

V  rámci nového programového 
období intenzivně pracujeme na 
zpracování Komunitní strategie 
tak, abychom vaše projekty a  po-
třeby mohli i  nadále podporovat. 
Zcela konkrétní obrysy tak již zís-
kávají podpory v  oblasti školství, 
sociálních služeb a  podpory za-

městnanosti, rozvoje podnikání 
i projekty rozvoje produktů cestov-
ního ruchu v  území díky pracov-
ním skupinám. Do jednotlivých 
opatření nyní získáváme projekty 
pro nastavení konkrétních alokací. 
Jejich přehled je na webu MAS, kam 
i vy sami můžete vložit svůj projekt 
již v  konkrétní tematické oblasti 
(v  tom případě vás při hodnocení 
budou čekat body navíc). 

PF 2015 – Přejeme všem svým 
členům, partnerům a  příznivcům 
MAS ORLICKO, z.s. klidné a  po-
hodové Vánoce v kruhu svých blíz-
kých a v novém roce pevné zdraví, 
mnoho štěstí a optimismu.

Ing. Ivana Vanická, manažerka 
a tým MAS ORLICKO, z.s.
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MAS ORLICKO, z.s. zve na 
seminář  Seznámení s novými 
povinnostmi neziskových or-
ganizací v podmínkách nové-
ho občanského zákoníku. 

11. prosince 2014 v 16.00
Dolní Čermná, zasedací míst-
nost v budově úřadu městyse 
Dolní Čermná (na náměstí)

Účastnický poplatek:
100 Kč (pro přihlášené účastní-
ky), 150 Kč (pro nepřihlášené)
Poplatek je splatný v hotovosti 
na místě.

K účasti na semináři se regist-
rujte na: http://doodle.com/ge-
rkrtq7xh35nsta do 9.12. 2014
Přednášející: 
JUDr. Jana Hlavsová
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Letošní oslavy 28. října byly zahá-
jeny zasazením lípy přátelství na 
rozmezí Horní a  Dolní Čermné, 
na Bídě. Slavnosti se zúčastnili ne-
jen místní, ale také němečtí přátelé 
z  Neuköllnu, protože lípa symbo-
lizuje 25-leté přátelství a  partner-
ství mezi našimi obcemi. Klade-
ní věnců k  pomníkům padlých 
u  Lva a  v  Nepomukách se konalo 
v  odpoledních hodinách. Letos se 
u pomníčku u Lva sešlo daleko víc 
občanů než loni. Byla to opět dů-
stojná vzpomínka – hymna, kterou 

zahrál soubor flétnistek, Masaryko-
va píseň Ach, synku, synku, báseň, 
projev starostky obce s  překladem 
pro hosty z  Německa, čestná stráž 
hasičů a udělení medailí za zásluhy 
o  obec. Slavnostní program připo-
mněl vznik Československé repub-
liky a přiměl k zamyšlení nad osudy 
vojáků, kteří padli v obou válkách. 
Kdo sleduje dokumenty, které vysí-
lá česká televize, musí před oběťmi 
války smeknout a litovat zmařených 
lidských životů.

V dnešní neklidné době plné alar-
mujících zpráv z  bojišť ve světě se 
zamýšlím nad tím, proč musí stále 
někdo trpět, proč musí lidé opouštět 
své domovy, aby se vyhnuli válečné-
mu běsnění. Jejich osudy známe jen 
zprostředkovaně slovem a obrazem, 
ale jaká musí být skutečnost?

Važme si tedy klidu a míru, ve kte-
rém žijeme, ať vydrží nám i  našim 
potomkům.

Eva Petříková 

����������
�����������	���
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Už několik let mají rodiče s předškolními dětmi mož-
nost každé pondělní odpoledne navštěvovat školní tě-
locvičnu, kde p. Monika Kroulíková vede cvičení pro 
děti a jejich rodiče. Cvičí se od října do konce května. 
Děti se naučí spoustu básniček, říkanek, písniček, které 
jsou doprovázeny různými cviky. Hodinu pak zpestřuje 
jak tradiční, tak i netradiční tělocvičné nářadí, na kte-
rém si děti vyzkouší obratnost, ztratí ostych, otestují si 
své možnosti... Hodinové úsilí je pravidelně odměněno 
malou sladkostí a obrázkem k vymalování.

Každoročně za dětmi také přijde Mikuláš s nadílkou. 
Závěrečné cvičení je pak spojené se Dnem dětí, kde si 
mohou malí cvičenci vyzkoušet různé soutěže.

Přiveďte své děti, ať si užijí příjemnou hodinku spo-
lečného cvičení se svými kamarády ze školky, a to kaž-
dé pondělí od 16,30 – 17,30 hod. v tělocvičně základní 
školy.

Jana Beranová

���)����-*��+�"-�./
Pokud  chcete udělat něco pro své zdraví, mů-
žete si vybrat ze široké nabídky cvičení:

��.�����%����*�.�0�)���
��)���
Hana Hejlová
v tělocvičně ZŠ, pondělí od 19.00 do 20.00

���+�)���
��)����
Eva Marešová
cvičení s velkým míčem, činkou, overballem 
a gymnastickou tyčí 
v sokolovně, středa od 18.30 do 19.30

Dvacítka
Monika Kroulíková 
20 min. jumping (cvičení na trampolínách)
20 min. overball, flowtonic, posilovací gumy
20 min. posilování břišních partií
v sokolovně, čtvrtek od 19.00 do 20.00
přihlašování na www.jumping.wu.cz

���)����-*��"����*1
program na šetrné a důkladné protažení těla
v sokolovně, čtvrtek od 17.30 do 18.30 

2�.��3�.
v tělocvičně ZŠ, pátek od 17.30 do 19.00
přihlašování na www.jumping.wu.cz

45�-��6
Monika Kroulíková
cvičení na trampolínách
v sokolovně, neděle od 19.00 do 20.00
přihlašování na www.jumping.wu.cz

�
���
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Dvě statné lípy stojí na 
mírném svahu nad cent-
rem obce směrem na Stež-
ník. Mezi nimi se nachází 
kamenný krucifix, Vávrův 
kříž, který nechal majitel 
pozemku Jan Vávra posta-
vit v  roce 1886. Nahradil 
tak původní starý dřevěný 
kříž.

Lenka Brábníková

��-1�5�2$�*����%&����
��+�%�5-�.�����
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Dne 8. 11. 2014 se konala u Mar-
ků  č. p. 242 HUBERTOVA JÍZDA 
i  za nepříznivého počasí. Účast-
nilo se 16 jezdců, co neodradilo 
počasí. Přišli se podívat i někteří 
spoluobčané. Uspořádali jsme 
první vyjížďku a po návratu pro-
běhla překážková disciplína pro 
jezdce s  koňmi a  po té i  soutěže 
pro děti, všichni dostali pěkné 
ceny a  během akce bylo i  občer-
stvení a  teplíčko zajištěno. Tím 
bych chtěla poděkovat všem, kteří 
mně na této akci moc pomohli.

Jana Marková

753�*��������+�

�*�5��%��.�+8
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V letošním školním roce začal opět pracovat Kroužek 
mladých přátel přírody a  myslivosti. Na první schůz-
ku se přišlo podívat 17 dětí. Děti se schází každých 
čtrnáct dní, vždy v pátek po škole. Na kroužku se učí 
popisovat zvěř mysliveckou mluvou a  osvojovat si zá-
klady kynologie. Také se dozví něco o tradicích mysli-
vosti. Získají vědomosti o  chladných a  palných zbra-
ních, s praktickou zkouškou ze střelby ze vzduchovky 
na terč. Poznávají stromy a keře podle listů, zvěř podle 
stop.V  zimním období děti přikrmují zvěř v  přiděle-
ném krmelci a každoročně v předvánočním období je 
součástí výuky ustrojení vánočního stromu pro zvěř. 
Děti z kroužku se také podílely na zbudování laviček na 
pěti vyhlídkových místech naší obce. Mnozí jste si jich 
jistě již všimli. Také jim není lhostejné odhazování od-
padků v přírodě. Proto byla jedna vycházka věnována 
úklidu prostoru podél silnice směrem na Mariánskou 
horu. Budete se divit, nasbíraly se dva pytle odpadků. 
Takhle čistí okolí naší obce každý rok nejméně dvakrát. 
Každoročním vyvrcholením práce kroužku je okresní 
kolo vědomostní soutěže „Zlatá srnčí trofej“. Té se vždy 
zúčastní tři naši zástupci. Ukončení školního roku se 
koná vždy „ve skále“ na  Stežníku, kde jsou pro děti při-
chystány soutěže a nakonec táborák s opékáním buřtů.

Lešikar Milan
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V  tomto duchu se nesl celý úterní 
večer 28. října, který byl zcela v režii 
našich německých přátel. Sešli jsme 
se společně s některými občany naší 
obce, kteří vyslyšeli pozvání ke spo-
lečnému posezení, na sále v  hos-
tinci Krčma. Kdo přišel, nelitoval. 
Večer uvedl pan Bertil Werwer. 
Všechny nás zahrnul velmi fundo-
vaným pohledem do společných 
dějin, které velkým podílem ovliv-
nily vývoj vztahů obou našich náro-
dů. Obdiv opět získala paní Lenka 
Ptáčková, která bravurně překláda-
la. Němečtí přátelé  přivezli s sebou 
flašinetáře, který celý večer provázel 
tradičními písněmi. Jemu zdatně 
sekundoval Kamil Mareš s  typic-
ky českými písněmi a  obveseloval  

Hana Motlová 
�-���"��*�"�%�5
Volební rok 2014 zakončily 
v  Čermné volby do obecního 
zastupitelstva. Volební místnost 
se otevřela v pátek 10. října a své 
dveře uzavřela v sobotu 11. října 
odpoledne. Nové vedení obce si 
přišlo vybrat 507 voličů, což je 
62,07% ze všech oprávněných 
voličů. 

O  místa v  zastupitelstvu se 
v  Horní Čermné ucházely dvě 
volební seskupení – Nestraníci 
a Sdružení nezávislých kandidá-
tů. Po sečtení hlasů bylo jasné, že 
čermenským vítězem je Sdruže-
ní nezávislých kandidátů, které 
získalo 9 mandátů, Nestraníci 
pak 6 mandátů.

Ustavující zastupitelstvo pro-
běhlo 5. listopadu, kde byla zvo-
lena staronová starostka Hana 
Motlová. Na křeslo místosta-
rosty vybrali zastupitelé Radka 
Šilara. Mezi radní pak usedne 
Tomáš Dušek, Ladislav Marek 
a Ing. Michael Mikula.

Seznam zastupitelů podle 
počtu získaných hlasů:
Motlová Hana 344 (SNK) 
Šilar Radek 338 (SNK)
Dušek Tomáš 329 (SNK)
Kellerová Tereza Mgr. 323 (N)
Marek Tomáš 296 (SNK)
Marek Ladislav 282 (N)
Balcar Karel MgA. 266 (SNK)
Hejl Vladimír Ing. 260 (SNK)
Lešikarová Pavlína 244 (SNK)
Kos Libor 219 (SNK)
Lešikar Lukáš 210 (N)
Langr Martin Bc. 208 (N) 
Mikula Michael Ing. 202 (N)
Kálesová Kateřina Bc.175 (SNK)
Jirásek Lubomír 158 (N)

Pavlína Hajzlerová

�����$+��8�4��
Divadelní ochotníci z Dolní Čerm-
né k  nám opět zavítali v  pátek 
31. října. V  místní sokolovně pří-
tomní zhlédli známou parodii na 
kovbojku Limonádový Joe.

Diváci pozorně sledovali herecké 
výkony všech herců, které byly ob-
divuhodné. Divadelní představení 
bylo doplněno videoprojekcí s  ži-
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přítomné svým typickým humo-
rem. Měli jsme možnost zhlédnout 
společně film z  cyklu o  české pro-
testanské historii „Český Rixdorf 
1737“. Mnozí přítomní se mohli se-
známit poprvé s  částí historie naší 
obce. S historií, která je i v současné 
době živá, protože stále díky naše-
mu přátelství žije. Dokument, který 
nás potom zavedl do současného 
Neuköllnu byl podmalován hud-
bou flašinetu. Poděkování formou 
potlesku vyjádřilo naše díky. Ně-
mečtí přátelé nás všechny přítomné 
pozvali na bohaté občerstvení, kte-
ré připravil pan Bronislav Dušek. 
Velké obdiv patří i jeho kolegyním, 
které s  úsměvem a  ochotou plnily 
všechna naše přání. Litujete, že jste 
nebyli? Příště přijďte, setkání s přá-
teli přece stojí za to.

A.Vojtková

vými koňmi, takže podobnost scén 
s filmem byla dokonalá. Tanečnice 
kankánu roztleskali celý sál. Win-
nifred nás okouzlila svou naivitou, 
Tornádo Lou zpěvem a  Horác byl 
opravdu nenapodobitelný. Prostě 
v  této hře nebylo malých rolí. Asi 
stovka diváků se páteční večer vý-
borně bavila. Dolnočermenští 
ochotníci opět nezklamali. 

A. Vojtková
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:!� ;!� Dostavilo se 36 důchodců. 
Paní B. Ježková popřála vše nejlep-
ší těm, kteří se narodili v červenci, 
potom jsme vyslechli významná vý-
ročí uplynulých dvou týdnů. O za-
jímavostech počasí promluvil jako 
vždy Č. Mareš, článkem z časopisu 
navázala na toto téma Z. Kroulíko-
vá, ze Zahradníkova roku přečetla 
o počasí V. Dušková. O problémech 
v zemědělství se rozhovořila L. Ma-
rešová, o družbě s Edertalem mluvil 
V. Hejl, připomněl jejich problémy 
se záplavami, budování přehrady, 
využití energie. Nakonec J. Kubeš 
doplnil všechny příspěvky promítá-
ním vhodných námětů z internetu. 
K  programu přispělo více přítom-
ných, beseda byla zajímavá, všichni 
se bavili.
<;!�;!� Na besedě se sešlo 23 dů-
chodců. Společně jsme si zazpíva-
li, vyslechli, která výročí proběhla 
v  uplynulých dvou týdnech a  jaké 
bylo počasí. Pak následovala ukáz-
ka ze Zahradníkova roku od Karla 
Čapka – měsíc srpen. Všichni jsme 
se velmi pobavili při četbě úvah 
pana Ivo Šmoldase na téma – Dá 
se žít bez dluhů? Z čeho žít na stará 
kolena?  Budoucí důchodci. – Po-
tom došlo na řešení kvízu, který při-
pravily kamarádky paní Třešňákové 
k jejímu životnímu výročí. Nejdříve 
jsme probrali  všechny přezdívky 
v  Horní Čermné – kde jmenovaní 
bydleli, jaké měli zaměstnání, čím 
byli známí, počty těchto rodin. Pak 
skupinky čtyř důchodců odpovída-
ly na 27 otázek. Ty se týkaly výhrad-
ně Čermné – domů, míst, občanů, 
cest, místních jmen...Nesoutěžilo se 
o ceny, ale všichni měli radost, kolik 
toho o své obci vědí. A to bylo úče-
lem soutěže. 

<!�(!�Přišlo celkem 30 důchodců. 
Beseda měla pestrou skladbu. Zpí-
vali jsme, L. Ježek zahrál na kytaru 
a  zazpíval, poslechli jsme si pěkné 
příběhy a  vtipy. Hodně příspěvků 
bylo použito ze zpráv na internetu 
a v televizi, posluchači si sami utvo-
řili svůj názor. Byla to témata ze 
zdravotnictví, např. délka spánku, 
časté sprchování, správné dýchání, 
účast mužů u  porodu, dále to byl 
dánský imigrační systém, vykrádá-
ní aut apod. Nakonec jsme si ověřili, 
jakou máme představivost. Obraz-
ce vytvořené ze zápalek jsme měli 
změnit na jiné pouhým přesunutím 
několika zápalek. Bylo to zajímavé.
=!�(!�Dne 6. srpna se v Bystrci sešli 
důchodci z okolí na zábavném od-
poledni pro seniory. Akci připravili 
manželé Křivohlávkovi v  hostinci 
U Špičáků. V programu převládala 
hra na harmoniku, zpěv, nechybělo 
ani veselé vyprávění, vtipy. Dobré 
pohoštění také přispívalo k  dobré 
náladě všech přítomných. 
<>!� (!� Besedy se zúčastnilo 36 
důchodců. Přivítali jsme mezi se-
bou paní Alenu Vojtkovou, která 
pracuje v obecní knihovně. Dozvě-
děli jsme se hodně o  knihovnictví 
u nás i ve světě, v minulosti i  sou-
časnosti. Paní Vojtková mluvila 
o  starověkých knihovnách, o  době 
humanismu, o  veřejných knihov-
nách, o  rozvoji knihovnictví za 
1. republiky. Čermenská knihovna 
je nyní umístěna v  přízemí budo-
vy, kde dříve bývala školní družina. 
Má nové vybavení, je napojena na 
knihovnu v  Lanškrouně, takže je 
zde stále dostatek nových knih. Na-
jdeme zde knihy pro dospělé i děti, 
naučnou i regionální literaturu, ča-
sopisy, encyklopedie. Vypůjčuje se 
pravidelně každý čtvrtek od 15 do 
18 hodin. Po přednášce bylo hodně 
dotazů, posluchači se zajímali o po-
čty knih, o  množství čtenářů, jaký 
zájem je o knihy mezi dětmi. 

'?!�(!�V pátek 29. 8. ve 13.30 hodin 
proběhlo v sokolovně setkání, které 
pozvala kulturní a  sociální komise 
obce. Zúčastnilo se 69 důchodců. 
Obecní úřad zastupovala starostka 
paní Hana Motlová. Setkání zaháji-
la paní Vojtková. Na začátku besedy 
vystoupil ing. Tomáš Třeský, účast-
ník mistrovství ČR ve vábení jelenů, 
který nám předvedl ukázky svého 
umění. Všichni přítomní byli po-
hoštěni – přípitek, chlebíček, vě-
neček, káva nebo čaj. Slova se ujala 
paní starostka. Podrobně seznámila 
přítomné s hodnocením akcí minu-
lého roku – tj. dokončení přestavby 
sokolovny a knihovny. Dále mluvila 
o výběrových řízeních na tento rok. 
Podrobně rozebrala opravy v  MŠ 
a  ZŠ, stavbu rozhledny, pozvala 
všechny na její slavnostní otevření. 
Nezapomněla ani na opravy obec-
ních cest, dotace na zeleň na hřbi-
tově. Občané měli mnoho dotazů 
i připomínek, na všechny paní sta-
rostka ochotně odpovídala. 
<'!� ?!� Na tuto besedu přišlo 50 
důchodců. Přednášela Michaela 
Kroulíková, studentka Vyšší od-
borné školy sociální v  Olomouci. 
V  letošním roce strávila tři měsíce 
v Arménii. Mluvila o sociální a hu-
manitární práci studentů v  cizích 
zemích. Nejprve nás seznámila 
s  Arménií, s  její polohou, historií, 
mluvila o  genocidě, zemětřesení 
v  roce 1988, o  válce s  Azerbajdžá-
nem. Zajímavě vyprávěla o  práci 
v denním centru pro seniory, o do-
mácí péči o  seniory, o  centru pro 
děti s  postižením. Navštívila také 
univerzitu v Jerevanu. Zdůrazňova-
la potřebu starých lidí pohovořit si, 
vyslovit svoje problémy. Posledních 
deset dní strávila v Gruzii, navštívi-
la města Tbilisi, Batumi. Promítla 
nám hodně pěkných fotografií. Be-
seda byla opravdu zajímavá.
<=!�?!�V úterý 16. 9. jsme se vydali 
na zájezd. Vyjeli jsme v  půl devá-

��(����
�>�����>
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ZUBNÍ POHOTOVOST
6.–7. 12. 2014 MUDr. Johnová Marie Letohrad, Šedivská 498 465 622 216
13.–14. 12. 2014 MUDr. Karásková Vlasta Letohrad, U Dvora 815 465 620 358
20.–21. 12. 2014 MUDr. Kobzová Zdeňka Lanškroun, 5.května 2 465 322 897
24. 12. 2014 MUDr. Kopecký Milan Lanškroun, Strážní 151 465 322 907
25. 12. 2014 MUDr. Mareš Miroslav Žamberk, Školská 834 465 613 103
26. 12. 2014 MUDr. Machková Radka Žamberk, Školská 834 465 613 103
27. 12. 2014 MUDr. Milota Karel Lanškroun, Svobody 356 465 322 787
28. 12. 2014 MUDr. Nováková Gabriela Lanškroun, Dukelských hrdinů 615 604 749 331
29. 12. 2014 MUDr. Pavlová Simona Žamberk, nám.Gen.Knopa 837 465 676 822
30. 12. 2014 MUDr. Pavlová Simona Žamberk, nám.Gen.Knopa 837 465 676 822
31. 12. 2014 MUDr. Strnadová Marie Jablonné nad Orlicí, Na Dílech 622 465 642 765
1. 1. 2015 MUDr. Špička Jan Králíky 414 465 631 154
3.–4. 1. 2015 MUDr. Špičková Marie Králíky 414 465 631 274
10.–11. 1. 2015 MUDr. Šrámek Petr Letohrad, U Dvora 815 465 621 551

té autobusem směrem do Velkých 
Opatovic. Zde jsme si prohlédli zá-
meckou knihovnu, muzeum, dále 
Moravské kartografické centrum 
vybudované v 90. létech 20. století. 
Vše tu bylo zajímavé – staré mapy, 
plastické mapy, složité přístroje. 
Z  Velkých Opatovic jsme zamířili 
na zámek v  Boskovicích. Zde bylo 
také co prohlížet – nepřehledné 
množství krásně zařízených poko-
jů, salonů, koncertních sálů, jídelen, 
knihoven, nádherný zámecký park. 
Po prohlídce zámku následovala 
návštěva památkové zóny židov-
ského města. Průvodkyně nám po-
drobně vysvětlila vznik města, jeho 
historii, prohlédli jsme si zachované 
domy. Navštívili jsme Velkou syna-
gogu a vyslechli mnoho zajímavostí 
o životě Židů – oblečení, zvyky, jíd-
lo, náboženské obřady, tóra. Hodně 
nás zaujala rituální mikve. Po pro-
hlídce jsme se všichni  sešli v restau-
raci Záložna na dobré večeři. Počasí 
nám přálo, zájezd byl velmi dobře 
připravený, takže jsme se spokojeně 
vydali na cestu domů.
'>!� ?!� Další setkání důchodců 
z  okolí proběhlo dne 25. 9. ve Vý-

prachticích v hostinci U Jana. Míst-
ní měli vše dobře připraveno. K pří-
tomným promluvil starosta obce, 
dívky ze ZŠ zatančily moderní tan-
ce. V tombole bylo hodně pěkných 
cen. K poslechu i tanci hrála hudba 
Svatebčanka z Jamného nad Orlicí, 
tančilo se až do večera. 
'=!�?!�Besedy se zúčastnilo 32 dů-
chodců. Program připravila Věra 
Dušková. Do první části zařadila 
vyprávění a promítání o plavbě lodí 
do Drážďan, které se zúčastnila letos 
v létě. Vyplouvalo se z Děčína, ces-
ta vedla přes Hřensko nádherným 
labským kaňonem, podél skalních 
útvarů Česko-saského Švýcarska. 
Cestou míjeli lázně Bad-Schandau, 
Kurort Rathen, Pilnitz a  Eckberg, 
pevnost a  hrad Königstein, měs-
to Pirna. Nejvíce fotografií bylo 
z  Drážďan. Prohlédli jsme si dva 
nejznámější chrámy  Frauenkirche 
(chrám Panny Marie), Hofkirche 
a  světoznámý Zwinger. Nechyběly 
základní informace o jejich historii 
a  významu. Například Frauenkir-
che byl v  květnu 1945 téměř zni-
čen bombardováním a  teprve po 
sjednocení  Německa  došlo k úpl-

né  obnově této nádherné památky. 
V  druhé části besedy byly promít-
nuty filmy o pražském Petříně a asi 
30 záběrů nejzajímavějších přírod-
ních úkazů z celého světa.

Věra Dušková

pozn. red.: Zbytek termínů zubní pohotovosti do konce ledna nebyl zveřejněn před uzávěrkou tohoto čísla.

@��/�%�������*1
V obci nám přibyly 2 nové kontej-
nery – tentokrát zde můžete odklá-
dat vysloužilé drobné elektrospo-
třebiče. Kontejnery jsou umístěny 
u obou obchodů Konzum.
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V úterý 14. 10. 2014 zemřel pan Václav Novák ve 
věku 85 let. Rozloučili jsme se s ním 20. 10. 2014 
v kostele v Horní Čermné.
Ve středu 29. 10. 2014 zemřela paní 
Anna Krňávková ve věku 61 let. Rozloučili jsme se 
s ní 3. 11. 2014 v Zábřeze.
V neděli 2. 11. 2014 zemřel náš dlouholetý čtenář 
pan Jaroslav Polách ve věku 85 let. Rozloučili jsme 
se s ním v úzkém rodinném kruhu.
V úterý 4. 11. 2014 zemřel pan Miloš Jansa ve 
věku 86 let. Rozloučili jsme se s ním 8. 11. 2014 
v kostele v Horní Čermné.
V pátek 14. 11. 2014 zemřel pan František Socha 
ve věku 91 let. Rozloučili jsme se s ním 22. 11. 
2014 v obřadní síni v Lanškrouně.
V pondělí 17. 11. 2014 zemřela paní 
Věra Chmelíčková ve věku nedožitých 85 let. 
Rozloučili jsme se s ní 21. 11. 2014 v obřadní síni 
v Ústí nad Orlicí.
Ve středu 26. 11. 2014 zemřel pan Josef Motl ve 
věku 76 let. Rozloučili jsme se s ním 1. 12. 2014 
v kostele v Horní Čermné.

?����(�

Gratulujeme manželům 
Bohuslavovi a Miroslavě Duškovým, kteří 
v těchto chvílích slaví stříbrnou svatbu.
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V sobotu 27. 12. 2014 se sejdeme na Mariánské 
Hoře v Horní Čermné na již tradičním zpívá-
ní vánočních koled pod patronací KČT a KC 
Lanškroun. Začínáme jako obvykle ve 12 hodin 
v Kostele Narození panny Marie, po předchozím 
malém horkém občerstvení. Po té následuje po-
sezení v Národním domě v Horním Třešňovci.

Antonín Pecháček
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11. a 12. 12. 2014 od 15.00 do 18.00
kavárna, dílny a výstava
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19. 12. 2014 od 16.30
sokolovna Horní Čermná

#&�+�$��)����*91��������1�.�
Český červený kříž zve všechny, co mají rádi vánoční 
atmosféru, na předvánoční trhy do Litomyšle dne 13. 
12. 2014  Odjezd od Krčmy v 8.30, záloha 150,– Kč 
Zájemci se mohou hlásit u Jany Markové doma, nebo 
na tel. 603867978

@���*�)���-&�-���%
30. 12. 2014 od 17.00
na parkovišti u hostince Krčma

�1".���
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31. 1. 2015 od 20.00
sokolovna Horní Čermná
hudba: Fish band
myslivecká kuchyně, bohatá tombola
MS Horní Čermná – Nepomuky
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